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В статье рассматриваются юридические особенности министерских актов как источников кад-
ровой политики центральной власти России XIX в., сформулирован вывод о влиянии административ-
ных и экономических преобразований на специализацию и ведомственное обособление служащих, про-
фессиональная деятельность которых была детализирована многочисленными циркулярами.

Ключевые слова: акты министерств, циркуляры, систематизация ведомственных актов, юри-
дическая техника, кадровая политика, административные преобразования, экономическое развитие.

Acts of Ministries as a Legal Source of Regulation 

of the Departmental Personnel Policy in the Context 

of Administrative and Economic Reforms in Russia in the XIX Century

Larina Olga G.

Head of the Department of Th eory and History of State and Law of the Southwest State University

Doctor of Law

Professor

Chub Nadezhda V.

Associate Professor of the Department of Constitutional Law of the Southwest State University

Candidate of Legal Sciences

Th e article discusses the legal features of ministerial acts as sources of personnel policy of the central 
authorities of Russia in the XIX century, the conclusion was made about the impact of administrative and 
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economic reformss on the pecialization and departmental separation of employees, whose professional ac-
tivities were detailed by numerous circulars.
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